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14. března 2023

V Srbsku zase začali mluvit o sankcích proti Rusku,
nyní ve vládě
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V těchto dnech se v Bělehradě opět mluví o protiruských sankcích kvůli

„agresi proti Ukrajině“.

Ministr hospodářství Rade Basta zastupující koalici Socialistické

strany a Jednotného Srbska, která je součástí vládnoucí většiny pod

vedením Pokrokové strany a jejího vůdce, prezidenta Vučiće, vyzval k

zavedení ekonomických a politických opatření proti Moskvě. Podle

ministra

"Naše země již nyní platí vysokou cenu v důsledku neuvalení sankcí na Rusko, a to začíná
být neúnosné."

Bašta dodal

https://www.pravda.ru/world/1810800-v_serbii_vnov_zagovorili_o_sankcijakh_protiv_rossii/
https://www.pravda.ru/author/mihail_plisjuk/


2/4

"Jako ministr hospodářství vidím tlak na srbského prezidenta Aleksandara Vučiće, ale
mlčíme a nemohu to akceptovat."

Rade Basta s odkazem na potřebu chránit „národní zájmy“ a

vyjádřením „absolutní důvěry“ Vučićovi vyzval k sankcím. Neústupně

zdůraznil, že od vlády a všech ministrů očekává „vysvětlení k této

otázce“.

Skandální, vzhledem ke známému pevnému postoji Bělehradu k

otázce sankcí, prohlášení ministra hospodářství země okamžitě

vyvolalo vlnu odmítnutí a vyvolalo novou kontroverzi.

Šéf Socialistické strany, dlouholetý a stálý partner Progresivistů ve

vládě, Ivica Dačić místnímu tisku řekl, že jeho "strana pevně

dodržuje stanovisko Rady národní bezpečnosti, schválené v loňském

roce. Srbsko odsuzuje porušení zákona územní celistvosti Ukrajiny,

ale je proti uvalení sankcí proti Rusku“.

Dačič poznamenal, že "takovou politiku provádí prezident Vučič a Socialistická strana
podporuje a respektuje národní zájmy Srbska, budoucnost země je naší prioritou."

Vůdce Sjednoceného Srbska, jehož je ministr hospodářství Dragan

Markovič (Palma) členem, zase řekl, že „Baštova prohlášení jsou jeho

osobním pohledem, a nikoli postojem strany“.

Strana „je proti uvalení sankcí proti komukoli a problém války na Ukrajině musí být vyřešen
u vyjednávacího stolu,“ řekl Markovič.

Srbské socialistické hnutí, v jehož čele stojí bývalý „silovik“

Alexander Vulin (do podzimu 2022 byl ministrem obrany), se

domnívá, že Basta kvůli svým výrokům „by měl rezignovat“.

V souvislosti s výroky ministra hospodářství si mnozí v Srbsku

připomněli radikální výroky bývalé ministryně energetiky Zorany

Mihajlovic proti Rusku, kterou v důsledku toho nechal prezident

Vučić při sestavování nového kabinetu v říjnu „přes palubu“. 2022.

Podle Socialistického hnutí „pokud ministrem hospodářství není

odborník, ale politik, pak ať jde za (Draganem) Djilasem (jeden z

vůdců nesmiřitelné opozice Srbska, bývalý starosta Bělehradu) a
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zbytek jeho spolustraníků, kteří obhajují přerušení ekonomických,

bratrských a přátelských vztahů s oficiální Moskvou.

Na slova Rade Basty reagovalo i ruské ministerstvo zahraničí, které zdůraznilo, že „se
zavedením sankcí americký tlak neskončí, ale zesílí“.

Srbská média citují vyjádření oficiální představitelky ruského ministerstva zahraničí Marie
Zacharové, že na rozdíl od Ameriky Moskva „vždy respektovala Srbsko a jeho lid“.

Není žádným tajemstvím, že sám srbský prezident Aleksandar Vučič

je odpůrcem sankcí proti Rusku, dobře ví, jaké škody tento krok zemi

způsobí. Především významné ekonomické zájmy.

Jak správně poznamenal Oleg Bondarenko, známý ruský politolog a

ředitel Nadace progresivní politiky, uvalení sankcí „by bylo trefou do

nohy“.

Hlava státu samozřejmě připouští, že Bělehrad může být donucen k

rozhodnutí o sankcích, ale to bude možné jen v nejkrajnějším

případě, pokud půjde o „život nebo smrt“ země. Zdá se, že tyto

„tolerance“ ze strany Vučiče vypadají spíše jako taktické výhrady,

většinou k uklidnění odpůrců Bělehradu na Západě.

Slova ministra hospodářství Srbska, zastupujícího vládu, lze zřejmě jen stěží vnímat jako
nějaké emocionální vzplanutí, ba co víc, touhu podpořit prezidenta státu v jeho „titánském“
odporu proti tlaku kolektivního Západu. Jde spíše o „první znamení“ a důkaz toho, že
Bělehrad bude i nadále „zpracovávat“ evropské a americké politiky s cílem vybudovat ze
Srbska jednotnou frontu konfrontace s Ruskem.

Téma sankcí se neustále objevuje v dialogu s Bělehradem: ať už jde o

otázky evropské integrace, rozšiřování hospodářské a investiční

spolupráce, zejména prostřednictvím EU, a dokonce i ve složité

debatě o notoricky známém kosovském problému a bolestivém

tématu Po vytvoření Společenství srbských obcí nacházejí západní

představitelé mezery pro aktualizaci myšlenek protiruských sankcí.

Zdá se, že vedení Srbska a osobně prezident Vučić se snaží

„politickou a rétorickou hypnózou“ vštípit myšlenku, že vstup do

tábora odpůrců Moskvy se pro zemi stane téměř univerzálním

prostředkem k řešení většiny úkolů a problémů. čelí malému Srbsku.
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Bělehrad má zatím dostatek zdrženlivosti a odhodlání takové výzvy

odmítat.

 

 


